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رهبر انقاب اســامی در دیــدار رئیس جمهور 
باروس تاکید کردند: کشــورهای مورد تحریم 
آمریکا باید با همکاری یکدیگر این حربه را از بین 

ببرند.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی عصردیروز در 
دیدار آقای آلکساندر لوکاشنکو رئیس جمهور بلاروس و هیات 
همراه، ظرفیت همکاری های دو کشور را بسیار فراتر از سطح 
کنونی دانستند و تاکید کردند: باید با استفاده از روحیه و اراده ای 
که در دو طرف برای عملی کردن توافق ها وجود دارد، ســطح 

روابط افزایش چشمگیری یابد.
ایشان با اشاره به مشترکات فراوان ایران و بلاروس، یکی از 
این اشتراکات را تحریم های قلدرمابانه آمریکا و برخی کشورهای 
غربی برشمردند و افزودند: کشورهایی که مورد تحریم آمریکا 
قرار گرفته اند باید با همکاری یکدیگر و با تشکیل یک مجموعه 
مشترک، حربه تحریم را از بین ببرند و ما معتقدیم این کار شدنی 

است.
به گزارش ایسنا، رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به تحریم های 
آمریکا برضد ایران، از ابتدای پیروزی انقلاب و وضع شدیدترین 

تحریم ها در دوازده سال گذشته خاطرنشان کردند: تحریم های 
شدید، ایران را متوجه توانایی ها و نیروهای درونی خود کرد و در 
همین مدت تحریم ها، زمینه پیشرفت های بسیاری برای ایران 
مهیا شد و کشور ما توانست در زمینه های مختلف از جمله »علم 
و فناوری«، »پزشکی و بیولوژیک«، »هوا-فضا«، »هسته ای« 

و »نانو« به پیشرفت های شگفت آوری دست یابد.
حضرت آیت الله خامنه ای تاکید کردند: اگر کشورهایی که مورد 
تحریم آمریکا قرار گرفته اند از ظرفیت یکدیگر استفاده کامل 
کنند منافع آن برای همه طرفها، بســیار خواهد بود.ایشان با 
یادآوری زمینه های همکاری ایران و بلاروس از جمله در »علم 
و فناوری«، »تجارت« و »فعالیت های سیاسی در مجامع بین 
المللی«، به موضوع خط عبور شمال به جنوب اشاره کردند و 
گفتند: راه اندازی خط عبور شــمال به جنوب به نفع دو کشور 
و همچنین روســیه و منطقه اســت و باید هر دو طرف برای 
راه اندازی آن تلاش کنند.رهبر انقلاب اســلامی خاطرنشان 
کردند: توافق ها و حرف ها نباید در جلسات به پایان برسد بلکه 
باید با پیگیری ویژه و زمان بندی مشخص، به مرحله اجرا برسد.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین دنیای امروز را نیازمند معنویت 

دانستند و گفتند: معنویت می تواند عامل حرکت دهنده برای 
ملتها باشد.

در این دیدار که حجت الاســلام و المسلمین رئیسی رئیس 
جمهور نیز حضور داشت، آقای لوکاشنکو رئیس جمهور بلاروس 
با ابراز خرســندی فراوان از دیدار با رهبر انقلاب گفت: من به 
ایران آمده ام تا اطمینان خاطر بدهم که برای گشودن صفحه 
جدیدی در روابط دو کشور مصمم هستم و با همکاری و اراده 
رئیس جمهور ایران همه توافق ها را با پیگیری ویژه و زمان بندی 

مشخص، اجرایی خواهیم کرد.
رئیس جمهور بلاروس تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران در 
دوران تحریم ها به تجربیات و پیشرفت های شگفت آوری دست 
پیدا کرده است و ما معتقدیم که اگر از شرایط تحریم بدرستی 
استفاده شود، می تواند یک فرصت برای پیشرفت باشد، هدف 

من از سفر به ایران آشنایی نزدیک با دستاوردهای ایران است.
آقای لوکاشنکو در پایان سخنان خود این نکته را هم گفت که 
شرایط سخت کنونی بین المللی، دوستان واقعی و غیر واقعی را 
برای ما مشخص کرد و ما مصمم به همکاری ویژه با همراهان 

واقعی هستیم.

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور بلاروس:

کشورهای مورد تحریم آمریکا باید با همکاری هم این حربه را از بین ببرند
 لیست ساختمان های ناایمن 

تحویل شورای شهر می شود
معاون خدمات شهری شهرداری تهران از ارائه لیست ساختمان های ناایمن به شورای 

اسامی شهر تهران در آینده نزدیک خبر داد.
حســین نظری در نشست خبری در جمع خبرنگاران، مبنی بر اینکه شهرداری تهران چه زمانی لیست 
ساختمان های ناایمن را به شورای اسلامی شهر تهران ارائه می کند، گفت: ما در حال تهیه لیست هستیم و به 
زودی آن را به شورای اسلامی ارائه خواهیم کرد.به گزارش گسترش نیوز، وی در پاسخ به پرسش دیگری 
مبنی بر اینکه کدام نهاد وظیفه انتشار اسامی ساختمان های ناایمن را دارد، گفت: ما به عنوان شهرداری وظیفه 

افشارگری در این زمینه را نداریم. با این حال لیست را به شوار ارائه می کنیم.

 پیشنهاد یک شرکت چینی 
برای ساخت مسکن ویلایی رد شد

دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی در مسکن اظهار داشت: در بحث ساخت مسکن 
هیچ نیازی به ورود خدمات مهندسی نداریم و بحث ما در مذاکرات با خارجی ها بحث 
تامین مالی را دنبال می کنیم و با کشورهای آفریقایی هم مذاکراتی داشتیم البته در بحث 

خدمات فنی مهندسی ایران به کشورهای آفریقایی کمک می کند.
روح الله اکبری در حاشیه مراسم امضای تفاهمنامه مشترک برای ساخت ٨۴ هزار واحد نهضت ملی مسکن 
توسط بخش خصوصی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه مرحله اصلی در اجرای پروژه نهضت ملی مسکن، 
تامین زمین و استحصال زمین است، اظهار داشت: تا کنون ٢٨ هزار و ۵٠٠ هکتار زمین برای پروژه نهضت 
ملی مسکن و دغدغه تامین زمین برای اجرای این پروژه را نداریم که البته مباحث مربوط به کاربری باید 
انجام شود. وی ادامه داد: برای اهمیت عدد الحاق ٢٨ هزار و ۵٠٠ هکتار زمین به پروژه باید یادآور شوم که به 
تمام پروژه مسکن مهر ٨ هزار زمین الحاق شده بود.دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی در بحث مسکن گفت: 
سیاست وزارت راه و شهرسازی در اجرای نهضت ملی مسکن ساخت خانه های یک طبقه ای و ویلایی در 
شهرهای زیر ٢۵ هزار نفر است و در شهر های بالای ٢۵ هزار نفر هم در صورت تامین زمین این سیاست به 
اجرا می رسد اما اگر در تامین زمین با محدودیت مواجه شویم ساخت در طبقات انجام خواهد بود. سازمان ملی 
زمین و مسکن آمادگی ارایه اراضی را دارد اما باید توجه داشت که شرایط جغرافیایی و توپوگرافی هر استانی 
متفاوت از استان دیگر است.اکبری در پاسخ به سوال ایلنا درباره تامین مالی نهضت ملی مسکن و اعلام بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد مبنی بر اینکه سهم بانک ها در تامین مالی پروژه نهضت ملی مسکن قرار نیست در 
سقف ٣۶٠ هزار میلیارد تومان باشد، گفت: با توجه به تاکید رییس جمهوری و معاون اول به سرعت بخشی 
به تامین مالی این پروژه در سه ماه گذشته روند تامین مالی سرعت پیدا کرده ؛ سال گذشته سهم بانک ها در 
تامین مالی در قالب تسهیلات ٣۶٠ هزار میلیارد تومان بود که کمتر از ۵ درصد آن محقق شد و امسال هم 
سهم بانک ها به ۴٨۵ همت رسید که امسال هم تا قباد از سه ماه گذشته کُند بود و در مجموع تامین مالی از 
طریق شبکه بانکی کمتر از ١٠ درصد بوده است البته می دانیم که تامین مالی برای بانک ها هم دشوار است.
وی درباره پیشرفت فیزیکی پروژه نهضت ملی مسکن اظهار داشت : باید توجه داشت که در ابتدای شروع به 
کار با ٢٠٠ هزار واحد مسکن مهر نیمه تمام و آماده نشده مواجه بودیم که برخی از این واحدها پیشرفت ١٠ 
درصدی و ٢٠ درصدی داشتند، در حالی که متقاضیان در همان سالهای اول مسکن مهر حدود ۵٠ میلیون 
تومان پرداخته بودند و دولت اول روحانی هم هیچ مداخله ای در مسکن نداشت و پولهای باقیمانده مسکن 
مهر را در پروژه های دیگری استفاده کرده بودند و ما با همان پول آورده متقاضیان در حال اجرای مسکن 
مهر باقیمانده هستیم و تامین مالی این پروژه ها برای دولت هم مشکل است. در دولت دوم روحانی هم 
آقای اسلامی اقداماتی برای ساخت ٢٠٠ هزار واحد مسکونی اقدام ملی برنامه ریزی کرد که ٢٠ تا ٣٠ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشتند و مابقی آن در مرحله تامین زمین بودند. دستیار ویژه راه و شهرسازی در بخش 
مسکن تاکید کرد : وقتی دولتی به مردم تعهد می دهند یعنی تعهد جمهوری اسلامی ایران به مردم است 
و دولت سیزدهم در حال حاضر تعهدات دو دولت قبل را در بخش به اجرا می رساند و امروز هم در شرایط 
افزایش قیمت ها مواجه شدیم که بر روی مسکن هم تاثیرگذار بوده است. اکبری درباره مذاکرات با چینی ها 
در بحث تهاتر نفتی گفت: به طور قطع امکان استفاده از تهاتری نفتی برای تمام پروژه های زیر بنایی وجود 
ندارد و ما موضوع فاینانس و یوزانس کوتاه مدت را برای بخش مسکن دنبال می کنیم و با چند کشور خارجی 
هم مذاکراتی داشتیم.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه به غیر از چین با کدام کشورها مذاکراتی انجام شده 
برای بخش مسکن اظهار داشت: تا به امروز از ظرفیت های خارجی استفاده نشده است و اما مذاکرات در حال 
انجام است. پیش از این یک شرکت چینی وارد ایران شد اما به دنبال ساخت واحد های ویلایی بود اما از نظر 
ما این پیشنهاد و سازو کار مطلوب نبود و برای این اقدام می توانستیم از ظرفیت پیمانکاران داخلی استفاده و 

نیازی نبود از توان خارجی استفاده کنیم.

نرخ واردات چای ۵ برابر صادرات 
نیم کاسه ای زیر کاسه تجارت چای است

مدیر اجرایی سندیکای چای اظهار داشت: برحسب وظیفه در دیدار با وزیر جهاد کشاورزی 
در دی ماه موضوع را به صورت کتبی به وزیر گزارش دادیم و وی هم دستور رسیدگی را 
صادر کردند اما مشخص اســت که در تجارت چای کاسه ای زیر نیم کاسه وجود دارد، 
چگونه ممکن است که تولید کشور حدود 26 هزار تن باشد و 33 هزار تن صادر شود؟ در 
شرایطی که در بحبوحه کمبود ارز مواجه هستیم 98 هزار تن چای با ارز نیمایی وارد کشور 

شود، از این رو ضرورت دارد که دستگاه های نظارتی به این موضوع ورود کنند.
صادق حسنی در گفت وگو با یلنا درباره موضوع ارائه دلار ٢٨ هزار و ۵٠٠ تومانی به یک واردکننده چای و 
اقدام این واردکننده به  فروش دلارها در بازار آزاد و عدم واردات چای اظهار داشت:  در این باره مدرکی به 
صورت مستند وجود ندارد اما صحبت هایی در این باره به گوش رسیده است. اما نکته تعجب برانگیز این است 
که در ١١  ماه گذشته حدود 9٨ هزار تن چای وارد کشور شده که در چند سال گذشته این میزان واردات 
چای به کشور بی سابقه بوده  است و همچنین در همین مدت زمان میزان صادرات چای ابهاماتی دارد.وی 
گفت: طبق مستندات در اختیار و آمار استخراج شده از گزارش های رسمی گمرک جمهوری اسلامی ایران؛ 
در ١١ ماه گذشته 9٨ هزار و 7٠١ تن چای با ارزش میانگین ۵ دلار و ٨۴ سنت وارد شده است. این میزان 
واردات چای در شرایطی انجام و در دی و بهمن ماه بسیار سر و صدا شد که واردات چای را ممنوع اعلام 
کردند اما در همین دی ماه حدود ١١ هزار تن چای وارد شد.  مدیر اجرایی سندیکای چای با بیان اینکه این 
میزان واردات چای نسبت به مدت مشابه در سال گذشته، افزایش ۴٨ درصدی داشت، ادامه داد: موضوع 
مهم این است که این میزان واردات با ارز نیمایی انجام شده و البته شنیده می  شود عده ای هم برای واردات 
چای از ارز ٢٨ هزار و ۵٠٠ تومانی استفاده کردند اما از صحت این موضوع اطلاع نداریم و گویا هر شرکتی با 
یک نرخ متفاوتی نسبت به واردات چای اقدام کرده است اما از آنچه مطمئن هستیم این است که تمام واردات 
حداقل با ارز نیمایی انجام می شود.  حسنی تاکید کرد: از سوی دیگر در سال ١۴٠١ تمام تولیدات چای ایرانی 
٢۶ هزار و ١7١ تن بوده است اما در ١١ ماه گذشته ٣٣ هزار و ۶۴٣ تن چای از کشور صادر شده است. یعنی 
7 هزار و ۴7٢ تن بیشتر از تولید، صادر و این میزان صادرات با ارزش میانگین یک دلار و ٢٣ سنت انجام 
شده است.وی گفت: قابل پذیرش و باور نیست که چای با ۵ دلار و ٨۴ سنت واردات شود و صادرات آن با 
قیمت یک دلار و ٢٣ صورت بگیرد. از سوی دیگر در مدت مشابه در سال گذشته چای با قیمت میانگین ۴ 
دلار و ٨٢ سنت چای وارد شده یعنی چای را گران هم وارد کرده ایم. مدیر اجرایی سندیکای چای با تاکید 
بر اینکه پیش از این هشدار داده بودم که اتفاقات شومی در تجارت چای در کشورمان رخ خواهد داد و این 
روند و اعداد و ارقام همان اتفاق شوم است که اتفاق افتاده است، اظهار داشت: برحسب وظیفه در دیدار با وزیر 
جهاد کشاورزی در دی ماه موضوع را به صورت کتبی به وزیر گزارش دادیم و وی هم دستور رسیدگی را 
صادر کردند اما مشخص است که در تجارت چای کاسه ای زیر نیم کاسه وجود دارد، چگونه ممکن است که 
تولید کشور حدود ٢۶ هزار تن باشد و ٣٣ هزار تن صادر شود؟ در شرایطی که در بحبوحه کمبود ارز مواجه 
هستیم 9٨ هزار تن چای با ارز نیمایی وارد کشور شود، از این رو ضرورت دارد که  دستگاه های نظارتی به 
این موضوع ورود کنند.حسنی افزود: در موضوع فاصله میزان تولید و صادرات باید پرتقال فروش را پیدا کرد 
که اگر دستگاه های نظارتی بخواهند واردکنندگان و صادرکنندگان و شرکت های فعال در این زمینه را رصد 
کنند می توانند پرتقال فروش را پیدا کنند و دقیقا مشخص می شود که چه کسی، به چه میزان واردات و چه 
کسی به چه میزان صادرات داشته است.وی درباره میزان مصرف چای در کشور اظهار داشت: پیش از این 
فرمول محاسبه میزان مصرف این بود که میزان تولید را با میزان واردات جمع و عدد صادرات را از آن کم 
می  کردیم و عدد به دست آمده میزان مصرف کشور بود اما در حال حاضر با این وضعیت هیچ محاسبه ای 
نمی توانیم داشت. درگذشته که روال طبیعی بود یعنی در سال ١٣99 کل میزان مصرف در کشور به حدود 7٠ 
تا ٨٠ هزار تن می رسید و امروز می بینیم که بیش از مصرف داخل، واردات انجام می شود و به نظر می رسد تا 
پایان سال عدد واردات چای از ١٠٠ هزار تن هم عبور می کند و میزان صادرات هم به ١٠ هزار تن بیشتر از 
تولید برسد. البته شنیده شده که نهادهای نظارتی مانند سازمان بازرسی به این موضوع ورود کرده و امیدواریم 

نتیجه رسیدگی ها اعلام شود.

 درخواست حذف محدودیت 
واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دالار

مدیرکل دفتر صنایع لوازم خانگی و اداری، در نامه ای به احمدی، سرپرست معاونت 
مقررات و برنامه ریزی بانک مرکزی، ۵ پیشنهاد جدید وزارت صمت را برای تنظیم بازار 

تلفن همراه و تبلت اعام کرده است.
محسن شکرالهی در این نامه خواسته که در پی ضوابط ایجاد شده در خصوص واردات گوشی تلفن همراه 
بالای ۶٠٠ دلار تحت تعرفه ٨۵١7١٣9٠ )گوشــی هوشمند( و تأثیرات آن بر قیمت کالا، از بین رفتن نظم 
قیمت گذاری در بازار، عدم شفافیت خرید و فروش ارز صادراتی به دلیل عدم همسویی تجارت )واردکننده با 
صادر کننده( و عدم شفافیت نرخ ارز کالا از محل صادرات خود، لذا با توجه به موارد فوق الذکر، پیشنهادات این 
وزارتخانه در راستای تنظیم بازار انجام شود.پیشنهاد اول وزارت صمت برای تنظیم بازار موبایل، حذف محدودیت 
واردات گوشی های تلفن همراه با ارزش بالاتر از ۶٠٠ دلار صرفاً از محل صادرات خود و ایجاد امکان خرید برای 
این مدل گوشی ها در تالار دوم است.به گزارش ایسنا، شکراللهی همچنین در این نامه پیشنهاد کرده که سابقه 
واردات گوشی تلفن همراه به صورت میانگین دو سال ١۴٠٠ و ١۴٠١ برای سال آتی در نظر گرفته شود، طبقه 
بندی تخصصی واردکنندگان گوشی تلفن همراه و تبلت انجام شود، سابقه واردات تبلت به میزان چهار برابر 
مجموع سابقه دو سال آخر در نظر گرفته شود و بررسی سابقه واردات برای تأمین ارز از محل صادرات خود در 
کالای تلفن همراه شامل شود.گفتنی است پیش تر هم دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی 
گفته بود که بعد از آغاز به کار مرکز مبادله ارز و طلا مقرر شد موبایل های زیر ٣٠٠ دلار با ارز نیمایی، ٣٠٠ تا ۶٠٠ 
دلار با ارز تالار دوم مرکز مبادله و بالای ۶٠٠ دلار با ارز حاصل از صادرات خود وارد شود. اما انجمن موبایل طی 
نامه ای از بانک مرکزی خواست همه موبایل ها با ارز تالار دوم مرکز مبادله وارد شود که فعلا موافقت شد همه 
موبایل های زیر ۶٠٠ دلار با ارز تالار دوم مرکز مبادله ارز و طلا وارد شود. اما هنوز موبایل های بالای ۶٠٠ دلار 
با ارز حاصل از صادرات خود وارد می شوند.او همچنین وعده داده بود که اگر سه تقاضای انجمن از بانک مرکزی 
شامل تخصیص ارز تالار دوم مرکز مبادله به تمام موبایل ها، حذف ارز حاصل از صادرات خود برای موبایل های 
بالای ۶٠٠ دلار و تسهیل در تخصیص و تامین ارز در تالار دوم مرکز مبادله اجرا شود، بازار رقابتی ایجاد می شود 

و قیمت موبایل در بازار با تغییر ارز نیمایی به ارز مرکز مبادله، افزایش نخواهد یافت.

اخبار کوتاه 

معاون پژوهشی و قائم مقام رئیس فرهنگستان علوم با اشاره 
به بی توجهی برخی مسؤولان نسبت به مهاجرت نخبگان، 
گفت: پدیده مهاجرت یک پدیده خطرناک اســت و اگر ما 
نمی توانیم نخبگان را در کشــور نگه داریم، لااقل راه آمدن 
نخبگان کشور های دیگر به کشور را هموار کنیم تا به ایران 

بیایند.
معاون پژوهشی و قائم مقام رئیس فرهنگستان علوم با اشاره به بی توجهی 
برخی مسؤولان نسبت به مهاجرت نخبگان، گفت: پدیده مهاجرت یک پدیده 
خطرناک است و اگر ما نمی توانیم نخبگان را در کشور نگه داریم، لااقل راه 

آمدن نخبگان کشور های دیگر به کشور را هموار کنیم تا به ایران بیایند.
به گزارش انتخاب، دکتر علی اکبر صالحی دیروز در نشست علمی »نظام 
علم، فناوری و نوآوری کشور؛ فرصت ها، چالش ها و راهکارها« که به صورت 
آنلاین در محل فرهنگستان علوم برگزار شــد، با تاکید بر برقراری روابط 
بین المللی برای کشورها، افزود: نمی توانیم در های کشور را ببندیم و حتی با 
دارا بودن با اســتعدادترین انسان ها انتظار داشته باشیم که سقف محدود ما، 
وسیع شــود.وی با بیان اینکه برای دارا بودن سقف نامحدود نیازمند تعامل 
با دنیا هستیم، اظهار کرد: تکلیف روابط بین الملل ما مشخص نیست، ولی 
توافقات با عربستان سعودی نشان می دهد اتفاقات و یک واقع نگری در حال 

رخ دادن است.
صالحی با اشاره به انتشار مقاله ای در یکی از نشریات دنیا با عنوان »با ایران 
چگونه رفتار کنیم«، ادامه داد: در بخشی از این مقاله آمده است تا آنجایی که 
می توان، برای نخبگان ایرانی ویزا صادر شود، همانطور که مشاهده می شود 
امریکا به راحتی به نخبگان ایرانی ویزا می دهد. این امر موجب خواهد شد که 
ایران از نخبگان تهی شود، ضمن آنکه امریکا کارنامه خوبی از ایرانیان نخبه 
مقیم دارد.معاون پژوهشی فرهنگستان علوم، خاطر نشان کرد: در مقابل، تفکر 
دیگری در کشور حاکم است. به یکی از استاندار های فرهیخته کشور گفته شد 
که نخبگان و پزشکان کشور در حال مهاجرت هستند و ایشان گفتند«خب 
بروند«!؛ زمانی که فهم و درک ما از مهاجرت در حد استاندار فرهیخته کشور 

به این اندازه باشد، می تواند خطرناک باشد.
صالحی با تاکید بر اینکه نیاز است تا اهمیت مهاجرت نخبگان از کشور برای 
مقامات ارشد نظام تشریح شود، خاطر نشان کرد: اگر ما امسال گندم به میزان 
کافی نداشته باشیم، می توانیم آن را وارد کنیم، ولی اگر ١٠٠ جراح متخصص 

نداشته باشیم، نمی توانیم آن ها را وارد کنیم.
وی، موضوع مهاجرت را یک موضوع خطرناک توصیف کرد و اضافه کرد: 
نیاز است به اصل این موضوع توجه شود.صالحی، به موضوع جذب نخبگان 
خارجی به کشور اشاره کرد و یادآور شد: زمانی که امریکا از نخبگان ایرانی، 
هندی، چینی و سایر کشــور ها بهره می برد و کشور خود را می سازد، ما نه 

تنها می گوییم نخبگان از کشور بروند، بلکه به مهاجران خارجی از کشور های 
عراق، افغانستان و آذربایجان که علاقه مند به ماندن در ایران هستند نیز اجازه 

تابعیت نمی دهیم!
قائم مقام رئیس فرهنگستان علوم ادامه داد: زمانی که در وزارت امور خارجه 
بودم، تلاش های بسیاری کردم تا به مهاجرانی که تاجر و کارآفرین و نخبه و 
عالم هستند، تابعیت دهیم؛ ولی افتخار ما این بود که از ابتدای رژیم گذشته 
تاکنون تنها ١۶٠٠ تابعیت صادر شــده است و این سوال مطرح می شود که 
این امر افتخار محسوب می شود، در حالی که در امریکا در ثانیه ١۶٠٠ تابعیت 
صادر می کنند. صالحی تاکید کرد: اگر ما نمی توانیم نخبگان را در کشور نگه 
داریم، لااقل راه آمدن نخبگان کشــور های دیگر به کشور را هموار کنیم تا 
به ایران بیایند. وی با تاکید بر اینکه اگر کشور از نخبگان خالی شود، ایران 
درست نخواهد شد، از ستاری درخواست کرد که اکنون با توجه به جایگاهی 
که دارد و اعتقادی که مقام معظم رهبری به وی دارد، حسن استفاده را برای 
رفع چالش ها ببرد. قائم مقام رئیس فرهنگســتان علوم با اشاره به وضعیت 
آزمایشگاه های دانشگاه ها، یادآور شد: چه می شود که در زمانی حافظ و سعدی 
و در زمان دیگری ابن سینا و فارابی می آیند و به ناگهان خاموش می شویم؟ ما 

نیاز به اکوسیستم نخبگان داریم.
صالحی با اشاره به تجربیات کشور های دیگر، گفت: شنبه و یکشنبه برای 
غربی ها مهم است، چون می خواهند در تعطیلات باشند، ولی زمانی که من در 
دانشگاه امریکا بودم، اساتید این دو روز در دانشگاه بودند و دانشگاه ها، شبانه روز 

کار می کنند و هرگز دانشگاه تعطیل نمی شود.
وی اضافه کرد: یک نخبه یک زندگی قابل قبول، دسترسی به بهداشت و 
سلامت و تحصیل بچه هایش در مدارس خوب را می خواهد. این ها اکوسیستم 
نخبگان را تشکیل می دهد و هم اکنون با توجه به اتفاقاتی که در کشور رخ داد 
و خوشبختانه عقلانیتی که ایجاد شده و امیدوارم در مسیر همین عقلانیت به 
پیش برویم، فرصت آن رسیده است که با حضور دکتر ستاری در این شورا، 

این اکوسیستم در کشور ایجاد شود.

تکلیف روابط بین الملل ما مشخص نیست
علی اکبر صالحی:

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور با 
اشاره به اینکه افزایش دستمزد باعث بیکاری نمی شود 
گفت: طبق آمارها سال گذشته آمار پرداخت بیمه بیکاری 
کاهش یافت. بنابراین ضرورت دارد امســال در تعیین 

دستمزد به ماندگاری کارگر درمشاغل توجه شود.
سمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور درباه 
دستمزد امسال کارگران گفت:نگاه گروه کارگری در شورای عالی کار برای 
دستمزد این است که عدد و رقم دستمزد مطابق رقم سبد معیشت تعیین 
شود.وی با بیان اینکه تا این لحظه عدد و رقم سبد معیشت تعیین نشده 
است گفت: اختلاف نظرهایی در شورای عالی کار وجود دارد. نمایندگان 
کارگری آمارهای وزارت اقتصاد و انستیتو تغذیه را قبول دارند اما نمایندگان 
کارفرمایی آن را هم قبول ندارند. در محاسبه هزینه سبد معیشت صرفاً  
بحث خوراکی ها مطرح نیســت, بلکه بحث مسکن, درمان,پوشاک و 
آموزش نیز باید محاسبه شود.گلپور با بیان اینکه فرمول محاسبه عدد و 
رقم های سبد معیشت به صورت کارشناسی شده مشخص است افزود:با 
توجه به نرخ تورم ، خط فقر و عدم ثبات قیمت ها در کالاهای مختلف عدد 
و رقم سبد معیشت به راحتی قابل محاسبه است. لذا اگر گروه کارفرمایی 
و دولت بخواهند چانه زنی بر روی این مبالغ داشــته باشند, بیانگر این 
است که واقعیت جامعه را درک نکرده اند.رئیس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگری کشور سهم دستمزد در قیمت تمام شده کالا را کمتر از 
١٠درصد خواند و افزود:بنابراین با توجه به سهم پایین دستمزد در قیمت 

تمام شده, نمی توانیم بگوییم که افزایش دستمزد باعث خسران تولید می 
شود. بنابراین فشار آوردن گروه کارفرمایی و دولت برای کاهش عدد و 
رقم سبد معیشت بی معنا است.9٠درصد هزینه های تولید شامل حال 
کارگر نیست. بلکه هزینه های تولید شامل مالیات, مواد اولیه و … است.

به گزارش تجارت نیوز، گلپور گفت: در بسیاری از استان ها کارفرمایان در 
صنایع مختلف اذعان دارند که بسیاری از کارگران به دلیل دستمزد پایین 
ماندگاری در کار ندارند و ترجیح می دهند در مشاغل کاذب و آزاد فعالیت 
کند. چرا که با دستمزد شورای عالی کار معیشت کارگر تأمین نمی شود. با 
توجه به بحرانی که در کمبود کارگر در صنایع داریم, اگر دستمزد منطقی 
افزایش پیدا نکند, این بحران بدتر می شود.وی با اشاره به آمارهای سازمان 
تأمین اجتماعی از پرداخت بیمه بیکاری گفت: سال گذشته بعد از افزایش 

۵7 درصدی دستمزد حدود ٢٠درصد آمار پرداخت بیمه بیکاری کاهش 
یافته بود و این مسئله به معنی بازگشت و ماندگاری در شغل است. بنابراین 
اینکه برخی اعلام می کنند افزایش مزد باعث تعدیل نیروی کار می شود, 
استدلال درستی نیست. افزایش سال گذشته نشان داد که افزایش مزد 
باعث بیکاری نمی شود. بلکه در رشد اشتغال تأثیر دارد.رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگری کشور بیان کرد: اینکه تمام مسئولان اعلام 
می کنند سال گذشته ۵7 درصد مزد افزایش پیدا کرد, اگر بخواهیم دقت 
کنیم می بینیم از نظر ریالی حدود ١میلیون و تا ١,۵ میلیون تومان افزایش 
یافت. با توجه به اینکه کف دریافتی کارگران بسیار پایین است افزایش 
۵7 درصدی هم مبلغ زیادی به حقوق کارگر اضافه نکرد. به طور مثال 
اگر همین الان ١٠٠ درصد به حقوق افزوده شود, بازهم دستمزد با خط 
فقر فاصله چشمگیر دارد.وی گفت: مطابق ماده ۴١قانون کار و تبصره ٢، 
دستمزد باید متناسب با نرخ تورم هزینه های سبد معیشت را تأمین کند. 
اگر دستمزد بر مبنای سبد معیشت نباشد, خانواده کارگران را دچار مشکل 
می کند.گلپور گفت: هزینه های زندگی کارگران اعم از مسکن, خوراک 
و … هر روز در حال نوسان است. بنابراین هزینه های زندگی کارگران 
از زمانی که دستمزد تعیین می شود تا پایان سال یکسان نیست. بلکه 
هزینه های زندگی کارگران چندین برابر می شود. هزینه های مسکن, 
درمان وتحصیل طبق قانون بر عهده دولت است, اما در واقعیت به عهده 
کارفرما واگذار می کند.کارگران حتی از پس هزینه هایی که وزارت اقتصاد 

و سایر نهادها اعلام می کنند هم بر نمی آید.

معیشت کارگران زیر تیغ حقوق ناچیز

نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: شورای رقابت 
اوایل ســال آینده موضوع قیمت خودرو را با توجه به صورت های مالی 
خودروسازان، عوامل موثر در افزایش قیمت و قیمت تمام شده خودرو 

تعیین می کند.
به گزارش بازار، علی اکبر کریمی با بیان اینکه برای سال آینده تولید یک میلیون و پانصد 
هزار دستگاه هدفگذاری شده است، افزود: امیدواریم با افزایش واردات و تیراژ تولید، عقب 
افتادگی سال های گذشته در این حوزه جبران شود، زیرا از سال 97 تا ١۴٠٠ تولید سالانه 
خودرو کمتر از یک میلیون دستگاه خودرو بود و این شرایط موجب شده که تقاضای پاسخ 

داده نشده متراکم شود. شورای رقابت اوایل سال آینده قیمت خودرو را تعیین می کند
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه یکی از مشــکلات اصلی صنعت و 
بازار خودرو اختلاف شــدید قیمت بین کارخانه و بازار است به زیان خودروسازان برای 
تولید برخی خودروها اشــاره کرد و افزود: خودرو را با زیان تولید می کنند و همین خودرو 
در بازار با قیمت های بالاتر دست مصرف کننده واقعی می رسد و رانت عظیمی در بازار 

توزیع می شود.
نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه ورود محصولات جدید در 
سال آینده در دستورکارصنعت خودروسازی است، افزود: یکی از این خودروها خودروی 
اقتصادی است که بتواند با قیمت متوسط برای اقشار متوسط جامعه قابل خرید و استفاده 
باشد، پیگیری لازم برای تولید خودروهای برقی و هیبریدی از دیگر دستورکارهای وزارت 

صمت در سال آینده است.

 شورای رقابت اوایل سال آینده
 قیمت خودرو را تعیین می کند

 خوراک دام هست اما برای مشتـری خاص!
واردکنندگان قیمت نهاده های خوراک دام را بالا بردند

پس از مدت ها کمبود نهاد ه های خوراک دام، حالا 
عرضه آن ها افزایش یافته اســت اما فقط برای 
تولیدکنندگانی که پول بیشتری بدهند. با اعتراض 
و پیگیری تولیدکنندگان، مسئولان از واردکنندگان 
خواســته اند قیمت هــا را افزایــش ندهند، در 
عوض قول بــه پرداخت مابه التفاوت داده اند اما 

واردکنندگان دیگر به آن ها اعتماد ندارند.
چندی پیش اتحادیه مرکزی مرغــداران میهن، از کمبود 
و افزایش چند برابری قیمــت نهاد های خوراک دام به ویژه 
کنجاله ســویا در پی عدم تأمین ارز واردکنندگان خبر دادند. 
این اتحادیه هشدار داد: اگر تأمین کافی کنجاله سویا و ذرت 
انجام نشود شاهد کاهش ٣٠ تا ۵٠ درصدی تولید در مرغداری 

خواهیم بود.
همچنین اتحادیه مرکــزی دامداران ایــران، اعلام کرد: 
وضعیت عرضه نهاد های خوراک دام در بازار بسیار نامناسب 
است. کمبود نهاد ه های خوراک دام به وضوح احساس می شود 

و این کمبود به شدت بر قیمت ها اثر گذاشته است.
کمبود  نهاد های خــوراک دام در بازار قابل پیش بینی بود، 
چراکــه پیش تر اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور 
ایران عنوان کرده بود، دو ماه است که هیچ ارزی برای واردات 
نهاده های دامی تخصیص داده نشده و همین باعث شد حدود 

٢۵ کشتی در بندر امام در انتظار تخلیه نهاده دامی باشد.
بر اســاس نامه اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور 
به رئیس دولت سیزدهم، از ١٢ دی ماه کلیه درخواست های 
تخصیص ارز نیمایی برای واردات نهاده های دامی توسط بانک 
مرکزی ابطال شده و در مراجعه به بانک عامل اعلام می شود 
برای تأمین ارز کالا های اساسی صرفاً از مسیر منابع موجود در 

دو کشور همسایه می تواند اقدام کند.
همچنین مسئولان این کمبود را تائید کرده بودند. از جمله 
آنها شاهپور اعلایی مقدم، معاون اقتصادی و برنامه ریزی جهاد 
کشــاورزی بود که در حاشیه اولین کنگره ملی مراکز جهاد 
کشــاورزی در جمع خبرنگاران درباره عدم اختصاص ارز به 

نهاده های دامی و واردات آن ها به کشور گفت: وزارت جهاد 
کشاورزی اکنون به هر واردکننده که بخواهد نهاده دامی وارد 
کند با درخواست آن ها موافقت می کند و ارز مورد نیاز را بانک 
مرکزی باید اختصاص دهد. به گفته وی؛ نرخ ارز نهاده های 
دامی نیمایی است اما با این وجود برای واردات اختصاص داده 
نشده و به مجور های صادر شده توسط جهاد کشاورزی برای 

واردات نهاده ها ارز اختصاص نیافته است.

 مشکل کمبود نهاده های خوراک دام
 مرتفع شده است

دیروز اتحادیه سراســری مرغداران گوشــتی ایــران، در 
اصلاعیه ای اعلام کرد: حسب پیگیری و اعلام معاونت توسعه 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، تأمین سویا در سامانه بازارگاه 
نهایتاً از فردا بر اساس نیاز دوره و بصورت صد در صدی شارژ 
خواهد شد.اما، طبق گفته مرغداران به اقتصاد آنلاین، نهاده های 
خوراک دام تأمین شده است اما، واردکنندگان به شرطی آن ها 
را تحویــل می دهند که، برای خرید نهاده ها پول بیشــتری 
پرداخت کنند. به طور مثال برای خرید هر کیلوگرم سویا به 
جای قیمت مصوب ١۶ هزار و ٣٠٠ تومان باید حدود ٢٠ هزار 
تومان پول پرداخت کنند.حمیدرضا کاشانی، رئیس هیأت مدیره 
اتحادیه مرکزی مرغداران میهن، در گفت و گو با اقتصاد آنلاین 
با تأکید بر اینکه دیگر کمبودی در بازار نهاده های خوراک دام به 
ویژه کنجاله سویا نیست، افزود: اما، این عدم کمبود تنها برای 

تولیدکنندگانی است که پول بیشتری بدهند!

 تحویل ۴8 ساعته نهاده ها 
در صورت پرداخت پول بیشتر

وی ادامه داد: در صورتی که تولیدکنندگان حاضر به پرداخت 
پول بیشــتر شوند، نهاد ه های خوراک دام ۴٨ ساعته تحویل 
داده می شود.وی تصریح کرد: واردکنندگان به بهانه افزایش 
نرخ ارز و قیمت جهانی حاضر نیستند که نهاد ه های خوراک 
دام را با نرخ مصوب دولت عرضه کنند.به گفته کاشــانی با 
اعتراض و پیگیری تولیدکنندگان، مسئولان از واردکنندگان 
خواســته اند قیمت ها را افزایش ندهنــد، در عوض قول به 
پرداخت مابه التفاوت داده اند اما، واردکنندگان دیگر به آن ها 
اعتماد ندارند.وی با بیان اینکه در حاضر واردکنندگان برای هر 
کیلوگرم کنجاله سویا از تولیدکنندگان حدود ٢٠ هزار تومان 
طلب می کنند، افزود: این در حالی اســت که قیمت مصوب 
هر کیلوگرم سویا ١۶ هزار و ٣٠٠ تومان است، به عبارت دیگر 
تولیدکنندگان برای خرید هر کیلوگرم سویا باید حدود ٣ هزار و 

7٠٠ تومان در هر کیلوگرم بیشتر پول پرداخت کنند.

به نظر می  رسد عاقبت طرح  های پالایشی وزارت نفت، به 
سرنوشت مسکن ملی دچار شده است. هیچ یک از برنامه  های 
اصلی این وزارتخانه برای کلنگ  زنی طرح  های پتروپالایشی 
به سرانجام نرسیده است؛ درست برخاف وعده  هایی که از 

سال گذشته داده شد.
موضوع از این قرار است که جواد اوجی، وزیر نفت سال گذشته در وعده ای 
اعلام کرد حداقل یک میلیون بشکه به ظرفیت پالایش نفت کشور افزوده 
شود. او در شهریور١۴٠٠، یعنی روزهای نخست وزارت خود گفت:»ان شاءا... 
طبق برنامه زمان بندی تعریف شده برای توسعه کمی و کیفی پالایشگاه های 
موجود و برنامه ریزی برای ســاخت پالایشگاه های جدید در چهار پنج سال 
آینده، ظرفیت پالایش روزانه کشــور با افزایش ١/۵برابری به سه میلیون و 
۵٠٠هزار بشــکه می رسد.«به گفته او، خوشبختانه سرمایه گذاران در بحث 
ایجاد و توسعه ظرفیت  پالایشی مشخص شده اند و توافق هایی هم با وزارت 
نفت شــده است و طبق برنامه زمان بندی شده، مسیر توسعه کمی و کیفی 
پالایشگاه ها طی خواهد شد. برای پالایشگاه های نو هم مطابق برنامه ای که 
سرمایه گذاران متعهد شده اند، دولت نیز بحث مجوز تنفس خوراک را برای آنها 
در نظر گرفته است.برای اجرای این وعده، هشت طرح پتروپالایشی در نظر 
گرفته شد که قرار بود بخشی از سرمایه گذاری مورد نیاز، از طریق سرمایه های 

مردمی تامین شود و بخشی دیگر، توسط نهادهای عمومی و خصولتی.
عقب نشینی اول

نکته مهم اینجاست که به گفته مدیرعامل طرح پتروپالایشگاه غدیر، برای 
اجرای این طرح به بیش از 7٠ میلیارد دلار ســرمایه گذاری نیاز است. این 
عدد به خوبی نشان می دهد اجرای این طرح ها تقریبا نشدنی است اما وزارت 
نفت اصرار داشت که این طرح ها قابلیت اجرایی دارد.اما در اردیبهشت ١۴٠١ 
هوشنگ فلاحتیان، معاون برنامه ریزی وزارت نفت وعده داده  شده را کاهش 
داد و اعلام کرد با سرمایه گذاری ١٠ میلیارد دلاری، ظرفیت پالایشی تا پایان 
دولت سیزدهم ۴٢٠ هزار بشکه افزایش می یابد.١٠ مردادماه، وزیر نفت دست 

تعدادی از پیمانکاران را گرفت و به نهاد ریاست جمهوری برد تا دو تفاهم نامه 
بزرگ را امضا کند. یکی از این تفاهم نامه ها به مشارکت و تأمین مالی ساخت 
پالایشــگاه »مروارید مکران« با ظرفیت پالایش روزانه ٣٠٠ هزار بشــکه 
نفت خام سنگین و فوق سنگین مربوط بود و دیگری، به ساخت پتروپالایشگاه 
»شهید قاسم سلیمانی« با ظرفیت پالایش روزانه ٣٠٠ هزار بشکه  نفت خام 
سنگین.مجموع سرمایه گذاری برای این دو طرح، ١٨ میلیارد دلار ارزیابی شد 
که قرار بود توسط بانک های ملی، رفاه کارگران، ملت، پارسیان، تجارت و گروه 
تدبیر انرژی، شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس، شرکت سرمایه گذاری 

اهداف و شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی تامین شود.
وضعیت بغرنج بانک ها

در همان روزها، بســیاری از کارشناســان عنوان کردند با توجه به شرایط 
اقتصادی کشور و خالی بودن بانک ها از پول، امکان تحقق چنین موضوعی 
وجــود ندارد. وزارت نفت اما بازهم قبول نکرد تا این که احســان خاندوزی، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد وضعیت بانک ها بغرنج است.او چند 
هفته پس از امضای این تفاهم نامه ها گفت: »وضعیت تامین مالی در اقتصاد 
بانک پایه ایران بغرنج است زیرا شبکه بانکی کشور از یک ناترازی تاریخی 
رنج می برد و به لحاظ تنظیم گری نیز دچار ضعف است.«همه این شرایط در 
حالی گریبانگیر نفت شد که قرار بود در اواسط تابستان امسال، کلنگ پروژه ها 
به زمین بخورد که عملا به سال بعد موکول شد.جلیل سالاری، مدیرعامل 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در تیرماه گفته بود: »در چند 
روز آینده با حضور وزیر نفت، کلنگ ساخت پتروپالایشگاه ٣٠٠ هزار بشکه ای 

شهید سلیمانی در بندرعباس به زمین خواهد خورد.«
خبری از کلنگ زنی نیست

به گزارش اقتصاد آنلاین، با وجود سپری شدن بیش از 9 ماه از وعده های 
بزرگ برای شــروع به کار، عملا کار مهمی روی پتروپالایشگاه های جدید 
انجام نشده است و مشخص نیست برنامه دولت برای اجرایی کردن طرح های 
پالایشی خود چیست.از سوی دیگر، هنوز قرارداد خوراک میان سرمایه گذاران 
و وزارت نفت امضا نشــده است و وزارت نفت عنوان کرده پس از شروع کار 
و پیشرفت ۵٠ درصدی پروژه، قرارداد تامین خوراک مدت دار این واحدها را 
امضا می کند.فلاحتیان دراین باره می گوید: »به دلیل عدم انجام تعهدات ماده ١۴ 
آیین  نامه اجرایی از سوی اکثر متقاضیان دارای مجوز قانون حمایت، تاکنون 
توافق  نامه فروش خوراک توسط شرکت ملی نفت ایران برای آنها صادر نشده 
است. درصورت صدور توافق نامه خوراک، برای طرح  های با پیشرفت بالای 

۵٠ درصد، توافق نامه تبدیل به قرارداد خوراک با متقاضیان خواهد شد.«
با وجود این، باید منتظر ماند و دید وزارت نفت، آیا حاضر اســت وعده های 
بزرگ خــود را اصلاح کند تا با متمرکز کردن تــوان خود روی طرح های 

اولویت دار، به افزایش ظرفیت پالایشی کشور کمک کند یا خیر.

پالایشگاه  هایی که روی کاغذ ماندند
نگاهی به عقب  ماندگی وزارت نفت در اجرای طرح  های پالایشی؛


